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ماه پيش شهردار 
رشت اعلام كرده 
بود اح�داث تراموا بر اس�اس مصوب�ه وزارت 
كش�ور تا س�ال 1405 به تعويق افت�اده، طي 
روزه�اي اخير نمايندگان مردم اين ش�هر در 
مجلس ش�وراي اس�لامي از تصوي�ب اعتبار 
15ميلي�اردي ب�راي قطار ش�هري رش�ت با 
محوريت تراموا در لايحه بودجه سال 97 خبر 
داده اند! خبري كه اگر چه از يك سو مي تواند 
نويدبخش تحول در سيستم حمل و نقل شهري 
و كاهش ترافيك اين كلانشهر باشد اما از سوي 
برخي كارشناسان همچنان اقدامي غير عملي 
و ميانب�ري پرهزين�ه تلق�ي مي ش�ود كه با 
محدوديت هاي موج�ود در زمينه منابع مالي 
مديريت شهري، تحقق آن امكانپذير نيست. 

    
طي روزهاي اخي��ر جبار كوچكي ن��ژاد نماينده 
مردم رشت در مجلس ش��وراي اسلامي با اعلام 
اينك��ه در لايحه بودج��ه ۹۷، اعتب��اري به مبلغ 
۱۵ميليارد تومان براي قطار ش��هري رش��ت به 
محوريت تراموا تصويب ش��د گف��ت: اين پروژه 
به مدت هفت – هش��ت س��ال در جداول آورده 
مي شد، اما شهرداري رشت هيچ اقدام عملي در 
اين راس��تا انجام نمي داد!  اين در حالي است كه 
اين پروژه از ابتداي س��ال جاري بارها در جلسات 
مختلف مسئولان شهر رشت به عنوان ضرورتي 
براي رفع مشكل ترافيك و توسعه گردشگري اين 
كلانشهر مطرح شده و شهردار رشت چندي پيش 
با بيان اينكه تراموا به منظور مقصد گردش��گري 
شدن شهر رشت بسيار ضروري است گفت: شايد 

اين نياز امروز احس��اس نگردد اما در طرح جامع 
حمل و نقل و طرح حم��ل  ونقل ترافيك عمومي 
اين نياز كاملًا احساس مي شود. از اين رو مسعود 
نصرتي خواستار تهيه طرح توجيهي جديد براي 
مبح��ث تراموا در رش��ت و حومه اين كلانش��هر 
ش��د. وي با تأكيد بر ضرورت پوش��ش دهي انبوه 
بر تراموا در شهرهاي حومه شهر رشت به منظور 
جابه جايي گردشگران افزود: با اتصال شهر رشت به 
شهرستان انزلي به وسيله تراموا در راستاي حمل 
و نقل گردشگران، شهر رشت نيز از مزاياي منطقه 
آزاد انزلي بهره مند خواهد شد.  ضمن اينكه برخي 
كارشناسان اذعان كردند راه اندازي تراموا در رشت 
با توجه به مصرف كم انرژي و كاهش اس��تهلاك 
صرفه جويي۸۰ درصدي انرژي را به همراه خواهد 

داش��ت. همچنين مي تواند در كاه��ش آلودگي 
و حفاظت محيط زيس��ت نقش مؤثري داش��ته 
باشد، چراكه در حال حاضر در شهر رشت كمتر از 
۷درصد حمل و نقل توسط اتوبوس و ميني بوس، 
۴۷ درصد توسط سواري هاي شخصي و ۳۶ درصد 
با تاكسي انجام مي ش��ود. وضعيتي كه با توجه به 
تغييرات اقليمي در س��ال هاي اخير مي تواند در 
آينده اي نزديك نام اين كلانشهر گردشگرپذير را 

نيز در ليست شهرهاي آلوده جا دهد. 
   تراموا ميانبري با هزينه بالا !

در حالي كه مجموعه جديد مديريت شهرداري 
رشت و نمايندگان مردم در مجلس طي سال هاي 
اخير بر ضرورت راه اندازي قطارشهري با محوريت 
تراموا تأكيد كرده اند و در اين مدت بارها جلسات 

مختلفي با س��رمايه گذاران و ش��ركاي چيني و 
تركيه اي براي پياده سازي اين پروژه برگزار شده 
است برخي كارشناسان همچنان معتقدند اين 
طرح با توجه به هزينه هاي مالي فراوان مقرون به 
صرفه نبوده و مي توان راه هاي اقتصادي تري را 
براي تحول حمل و نقل عمومي رشت جايگزين 
كرد. موضوعي كه وزارت كش��ور نيز هنگام ارائه 
طرح جامع س��ال ۹۶ نيز به آن اذع��ان كرده و 
احداث تراموا را ميانبري با هزينه بالا دانس��ت. 
طبق اظهارات فرامرز جمشيدپور، معاون پيشين 
برنامه ريزي و حمل و نقل شهرداري رشت يكي 
از دلايل مخالفت وزارت كشور با اين مصوبه اين 
بود كه شهرداري رش��ت بدون بررسي راه هاي 
كوتاه مدت و بلند مدت و پي��ش از تلاش براي 
تقويت سيستم اتوبوسراني و تاكسيراني و ايجاد 
خطوط ويژه، حمل و نقل عمومي انبوه  بر سبك 
مثل تراموا، LRT و منوريل را مطرح كرده است. 
با اين وجود از سال گذشته تاكنون به رغم انجام 
برخي تغييرات در سيستم حمل و نقل عمومي 
رشت، همچنان اين كلانشهر پايين ترين ميزان 
تعداد اتوب��وس براي جمعيت ثاب��ت ۷۰۰ هزار 
نفري را داراست، راه اندازي خط ويژه اتوبوس نيز 
در كنار تمام مزايا با ام��ا و اگرها و مخالفت هايي 
روبه روست. وضعيت پاركينگ و تاكسي هاي اين 
شهر نيز همچون سابق يكي از مشكلات اساسي 
حوزه مديريت شهري محسوب مي شود! با اين 
حال گويا راهكار ميانبر ترام��وا با ناديده گرفتن 
پيش شرط هاي گذش��ته به مرز تحقق نزديك 
شده اس��ت و مديريت ش��هري جديد كلانشهر 
رشت عزم خود را براي تحقق اين پروژه هر چند 

زمانبر و پرهزينه جزم كرده است. 

   آذربايجان شرقي: استاندار آذربايجان شرقي با اشاره به تخصيص 
۵۰ درصد از بودجه عمراني اس��تان در س��ال جاري، گفت: حدود 2۰ 
پروژه بسيار مهم و حياتي در استان داريم كه فرمانداران بايد براي حل 
مش��كلات اين پروژه ها وقت و انرژي صرف كنن��د.  مجيد خدابخش با 
اش��اره به اينكه اكثر اين پروژه ها توسط بخش غير دولتي اجرا مي شود 
و بار مالي بر دولت ندارد، افزود: اتمام اين پروژه ها فوق العاده در توسعه 
استان و ايجاد اشتغال مؤثر است و بر اين اساس فرمانداران بايد تمام توان 
خود را براي حل موانع پيش روي اي��ن پروژه ها با ايجاد هماهنگي بين 

دستگاه ها به كار گيرند. 
   فارس: مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري فارس از 
افتتاح 2۵ پروژه با اعتبار بيش از ۷۸ ميليارد تومان و اشتغالزايي 2۱۰ نفر 
در اين دهه خبر داد.  مصيب اميري با بيان خبر فوق گفت: در حوزه ايجاد 
زير ساخت هاي گردشگري ۱2 پروژه شامل: دوهتل، دو هتل آپارتمان، دو 
اقامتگاه سنتي، يك مهمانپذير، يك زائر سرا، يك مجتمع گردشگري، 

يك سفره خانه سنتي و دو تفرجگاه به بهره برداري خواهند رسيد. 
   گلس�تان: در راس��تاي حمايت از هنرمندان صنايع دستي 2۶۰ 
ميليون تومان تسهيلات به هنرمندان شهرستان گرگان پرداخت شد.  
ياسر قندهاري با اعلام اين خبر افزود: طي اين مدت ۴2 پرونده جهت 
دريافت اين تسهيلات به بانك عامل معرفي شده اند كه از اين تعداد 2۶ 
مورد تس��هيلات مبلغ ۱۰ ميليون تومان دريافت كرده و مابقي نيز در 

دست اقدام مي باشد. 
   مركزي: ۸۰۰ پروژه تا پايان دهه فجر سال جاري در استان مركزي 
بهره برداري مي شود كه براي ۷ هزار و ۵۰۰ نفر اشتغال ايجاد مي كند. 
سيدعلي آقازاده استاندار مركزي با اعلام اين خبر اظهار داشت: ۹۸ پروژه 
در خمين به بهره برداري رسيد كه يك هزار و ۶۰۰ ميليارد ريال از محل 
اعتبارات اس��تاني و ملي براي اين پروژه ها هزينه شده و براي ۵۱۷ نفر 

اشتغال مستقيم ايجاد مي كند. 
   بوش�هر: مديرعامل ش��ركت آب منطقه اي اس��تان بوشهر گفت: 
براساس مصوبه هيئت وزيران به عنوان تعهد اقتصاد مقاومتي بخش آب 
كشور، ۱۵هزار حلقه چاه غير مجاز امسال بايد مسدود شود كه سهم و 
تعهد اين استان ۱۰۰ حلقه است.  شاپور رجايي افزود: تاكنون از تعهد 
پيش بيني شده براي اين اس��تان ۵۹ حلقه چاه غيرمجاز مسدود و غير 

قابل استفاده شده است. 
   البرز: دادستان عمومي و انقلاب مركز استان البرز در حاشيه بازديد از 
شركتي صنعتي در شهرستان فرديس با بيان اينكه دستگاه قضايي خود را 
مكلف به حركت در راستاي اجراي سياست هاي اقتصاد مقاومتي مي داند، 
اظهار كرد: دادگستري استان البرز از سرمايه گذاري هاي مشروع و قانونمند 
واحدهاي صنعتي حمايت مي كند.  حاجي رضا شاكرمي افزود: طي بازديد 
انجام  شده از واحدهاي صنعتي و توليدي مستقر در شهرستان فرديس 
مقرر شد مشكلات موجود توسط اداره بازرسي استان البرز پيگيري شود.

در ح��ال حاضر توس��عه كش��ت هاي گلخانه اي 
مهم تري��ن اولويت بخش كش��اورزي كش��ور به 
ش��مار مي آيند. موقعيت جغرافياي��ي ايران كه 
در يك كمربند خش��ك و نيمه خشك قرار دارد 
و همچنين مي��زان بارندگي هاي كم، پتانس��يل 
تبخير آب ب��الا و بهره وري پايين آب نس��بت به 
متوس��ط هاي جهاني، تم��ام جامع��ه را وادار به 
صرفه جويي در مصرف آب كرده اس��ت.  اين در 
حاليست كه بخش اعظمي از آب كشور در بخش 
كشاورزي مصرف مي شود. يعني اگر قرار است در 
مصرف آب صرفه جويي ش��ود، طبيعي است كه 
بايد مصرف آن در بخش كشاورزي كنترل شود.  
با اين توضيحات در برنامه ششم و هفتم توسعه 
كش��ور مقرر ش��ده تا ۱۱ ميليارد متر مكعب از 
مصرف آب در بخش كشاورزي كاهش يابد و اين 
مقدار زماني محقق مي شود كه شيوه هاي كشت 
در بخش كشاورزي تغيير اساسي و بنيادين داشته 
باش��ند.  زيرا اگر تغييرات بنيادين در اين بخش 

ايجاد نش��ود، پايداري توليد در بخش كشاورزي 
قابليت استمرار نخواهد داشت.  در همين رابطه 
يكي از پروژه هاي اولويت داري كه در ستاد اقتصاد 
مقاومتي مصوب شده، توسعه كشت هاي گلخانه 
در كشور است.  براساس هدف گذاري هاي برنامه 
ششم و هفتم توسعه، بايد ۴۸ هزار هكتار گلخانه 
در كشور توسعه يابد كه يك سوم از اين مقدار در 
برنامه ششم و مابقي در برنامه هفتم توسعه در نظر 

گرفته شده است. 
   ايجاد 4 ميليون شغل دشوار نيست

رئيس س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( در 
مراس��م افتتاح گلخانه هيدروپوني��ك زرنديه با 
اشاره به دو تأكيد جدي رهبر معظم انقلاب به دو 
موضوع مهم تهاجم فرهنگي و اقتصاد مقاومتي، 
اذعان داشت: »در اين دو نقطه تأكيد رهبر انقلاب 
هم، موضوع مردم كليدي است و ايشان براي حفظ 
مردم به مقابله با تهاجم فرهنگي و پياده س��ازي 
اقتصاد مقاومتي اصرار كردند.« دكترمحمد مخبر 

با بيان اينكه امروز ما در زمينه اش��تغال و به تبع 
آن معيشت مردم مشكلاتي داريم، گفت: »كشور 
ما كش��وري نيس��ت كه در آن براي ايجاد ۳ تا ۴ 
ميليون شغل دچار مشكل باشد. نه به لحاظ مادي 
و نه به لحاظ فرصت ها و ظرفيت هايي كه در كشور 

هست، ما نبايد گرفتار چنين وضعي باشيم.«
وي افزود: »وقتي از اس��تان هاي محروم صحبت 
مي شود، خيلي ها استان سيس��تان و بلوچستان 
به ذهنشان مي آيد. اما اين استان نزديك به ۱۰۰ 
كيلومتر، به اقيانوس دسترسي دارد. با اين ميزان 
دسترس��ي به اقيانوس مي توان نيمي از كشور را 
اداره كرد.« دكتر مخبر با اش��اره به ظرفيت هاي 
كش��ور در حوزه هاي مختلف، خاطرنش��ان كرد: 
»من بارها گفتم ما 2 هزار و ۷۰۰ كيلومتر به دريا 
دسترسي داريم و اولين توليدكننده نفت و گاز دنيا 
هستيم. در استان هاي مركزي كشور مثل يزد و 
كرمان ظرفيت هاي معدن��ي بي نظيري داريم، با 
هر كدام از ظرفيت هاي دسترسي به دريا، نفت و 

معادن مي توانيم كشور را اداره كنيم. براي رسيدن 
به اين هدف بايد برنامه ريزي درستي داشته باشيم 

تا گرفتار اين مشكلات نشويم.«
  صرفه جويي 10 برابري در مصرف آب

كشت هيدروپونيك يا آبكشت شيوه كشت بدون 
خاك است. در اين نوع كشت متخصصان نيازهاي 
غذايي گياه را اندازه گيري كرده و به جاي خاك با 
استفاده از آبي كه به گياه داده مي شود با افزودن 
عناصر ماكرو و ميكرو و نگهداش��تن گياه توسط 
مواد نگهدارنده بي اثر مانن��د پرليت عملًا نياز به 
خاك منتفي مي شود.  فاز اول بزرگ ترين گلخانه 
هيدروپونيك كش��ور به مس��احت ۱۵هكتار در 
شهرستان زرند اس��تان مركزي در حالي افتتاح 
شد كه گستردگي اين گلخانه ۵۰ هكتار و فازهاي 
بعدي در دست احداث است. از ويژگي هاي بارز 
اين گلخانه صرفه جويي ۹۰ درصدي در مصرف 
آب و افزايش ۱۰ برابري بهره وري در آن اس��ت.  
معاون استاندار استان مركزي نيز در رابطه با اشاره 
به گلخانه هيدروپونيك زرنديه گفت: »با توجه به 
وضعيت خشكسالي و بحران آب در كشور، تنها 
راه برون رفت از اين شرايط توسعه گلخانه هاست 
تا بتوانند به صورت اقتصادي مثمرثمر باش��ند و 

زمينه اشتغال و امنيت غذايي را فراهم نمايند.«
فرخي با بيان اينكه ين گلخانه مي تواند ارزآوري 
و اش��تغالزايي زيادي براي اس��تان داشته باشد، 
سرمايه گذاري در اين زمينه را بسيار هوشمندانه 
توصيف كرد و گفت: »طرح هاي اشتغالزايي زيادي 
را آماده كرده ايم كه ستاد اجرايي فرمان امام در 

زمينه عملياتي شدن آنها نيز ما را ياري كند.«
چندي پيش مجري طرح توس��عه گلخانه ها در 
كش��ور گفته بود اگر ما بتوانيم فقط دو محصول 
گوجه فرنگي و خيار را از فضاي باز به فضاي بسته 
گلخان��ه اي منتقل كنيم، ح��دود ۴ ميليارد متر 
مكعب صرفه جويي آب در كش��ور انجام و بيش 
از 2۰۰ ه��زار هكتار از اراضي كش��اورزي ما آزاد 
مي شود.  س��يد پورميزان مصرف آب براي توليد 
هر كيلوگرم گوجه فرنگي در فض��اي باز را ۴۰۰ 
ليتر عنوان كرد و مدعي شد در فضاي گلخانه اي 
موجود در ايران، هر كيلوگ��رم از اين محصول را 
مي توان با ۳۰ تا ۳۳ ليتر آب توليد كرد. البته اين 

مقدار در كشور هلند بين ۴ تا ۴/۵ ليتر است.  
براس��اس گزارش ها در كش��ور حدود ۸۵۰ هزار 
هكتار سطح زير كشت سبزيجات و صيفي جات 
وجود دارد كه ح��دود ۵۰۰ هزار هكت��ار از اين 
مقدار قابليت انتقال به گلخانه را دارند. حال اگر 
بتوان در يك برنامه ۱۰ ساله اين كار انجام شود، 
حداقل ۵ ميليار مت��ر مكعب از تعهد ۱۱ ميليارد 
متر مكعبي خود از صرفه جوي��ي در مصرف آب 

محقق مي شود.
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 اشتغالزايي براي 400 نفر 
با احداث گلخانه هيدروپونيك زرنديه

 بر اساس برنامه10 ساله توسعه كشور، ايران بايد بتواند 11 ميليارد متر مكعب از مصرف آب در بخش كشاورزي را 
كاهش دهد كه ستاد اجرايی فرمان امام )ره( با سرمايه گذاری در كشت گلخانه اي به دنبال تحقق آن است

ترامواي رشت حلال مشكلات ترافيك يا ميانبري پرهزينه؟
اعتبار 15 ميلياردي مجلس براي ترامواي رشت در حالي تصويب شد كه كارشناسان، اين حمل ونقل را بسيار گران و پرهزينه مي دانند

 پساب هاي بيمارستاني، صنعتي و خانگي 
سهم كارون از منابع آبي

در حالي پساب هاي بيمارس�تاني، صنعتي و خانگي اهواز به كارون 
ريخته مي شود كه تنها 5 درصد آنها تصفيه و بي خطرسازي مي شود. از 
اين رو بيش از 95 درصد كارون با منابع آبي آلوده پر مي شود. رودخانه اي 
كه با اين شرايط خشكسالي به عنوان يكي از تأمين  كننده هاي اصلي 
آب شرب مردم شادگان، خرمشهر و آبادان محسوب مي شود. علاوه 
بر اين آب مورد نياز فعاليت هاي كشاورزي كشاورزان اهوازي نيز از اين 
بخش تأمين مي شود كه تصفيه فاضلاب هاي ورودي به آن نقشي بزرگ 
را در سلامت مردم منطقه و محصولات كشاورزي توليدي ايفا مي كند. 

    
در شرايطي كه خشكسالي و كمبود بارش هاي جوي بر سر اهواز سايه 
انداخته است، كارون به عنوان يكي از تأمين كننده هاي اصلي منابع آب 
مورد نياز مردم و بخش كشاورزي اهواز شناخته مي شود. در حال حاضر 
كارون علاوه بر تأمين منابع آبي شرب مردم، درصد بالايي از اين منابع 
آبي نيز به منظور انجام فعاليت هاي زراعي در اهواز مورد بهره برداري 
قرار مي گيرد. در اين خصوص عضو هيئت علمي گروه آب دانشگاه شهيد 
چمران اهواز با تأييد مطالب فوق مي گويد: »اكنون بيش از ۹۰ درصد 

آب رودخانه كارون مورد استفاده بخش كشاورزي قرار مي گيرد.«
مهدي قمش��ي ادامه مي دهد: »با اين ش��رايط كمبود آب اين درست 
نيس��ت كه اين حجم از آب يك رودخانه مصرف شود.« حالا علاوه بر 
اينكه نبايد منابع آبي رودخان��ه كارون با اين حجم صرف فعاليت هاي 
كشاورزي شود، نكته جالب اينجاست كه تنها ۵ درصد از فاضلاب هاي 
ورودي به كارون به عنوان تأمين كننده منابع آبي اين رودخانه تصفيه 
مي شود. از اين رو كارشناسان معتقدند كه بيش از ۹۵ درصد آب كارون 
آلوده به انواع سموم است، چرا كه اين پساب ها از سوي بيمارستان ها، 
واحدهاي صنعتي و بخش خانگي به كارون ريخته و تنها درصد پاييني 

از آن تصفيه و بي خطر سازي مي شود. 
   پاسكاري به جاي پاسخگويي

با اين تفاس��ير منابعي كه تأمين كننده آب مورد نياز بخش خانگي و 
فعاليت هاي كشاورزي اس��ت آلوده هس��تند. در اين خصوص معاون 
سازمان حفاظت از محيط زيست با تأييد اين موضوع كه در شهر اهواز 
كمتر از ۵ درصد فاضلاب تصفيه مي شود، مي گويد: »عمده فاضلاب وارد 
رودخانه اي مي شود كه مردم مصرف شرب دارند.« حميد ظهرابي ادامه 
مي دهد: »ورود فاضلاب تصفيه نشده حتي با درصد كم هم به  هيچ وجه 
قابل پذيرش نيست؛ ش��ركت آب و فاضلاب با توجه به نامي كه يدك 
مي كشد، متولي اين بخش اس��ت.« علاوه بر فاضلاب تصفيه نشده اي 
كه در منبع آب ش��رب مردم ريخته مي ش��ود، به گفته نماينده مردم 
شادگان در مجلس شوراي اسلامي، قير زيادي هم در رودخانه كارون 
رها شده كه موجب آلوده شدن آب ش��رب مردم شادگان، خرمشهر و 
آبادان ش��ده اس��ت.  مجيد ناصري نژاد ادامه مي دهد: »متأسفانه طي 
هفته گذش��ته يك كارخانه ، قير اضاف��ه اش را در كارون تخليه كرد و 
موجب آلودگي شديد رودخانه شد به نحوي كه اكنون برداشت آب در 
شادگان امكان ندارد و آب شرب مردم شادگان و روستاهاي اطراف با 
تانكر تأمين مي شود.« اتفاقي كه بايد از سوي مسئولان محيط زيست 
استان مديريت مي شد و به گفته اين نماينده مردم در مجلس در حال 
حاضر هيچگونه حساسيتي از طرف سازمان محيط زيست در خصوص 
اين فاجعه زيست محيطي ديده نمي شود و تنها وظيفه نظارت بر روي 

اين بخش از سوي مسئولان به يكديگر پاسكاري مي شود. 
   فاجعه در كمين كارون 

همان طور كه گفته شد، رودخانه كارون در حال حاضر به محلي براي 
تخليه فاضلاب هاي تصفيه نشده و سمي تبديل شده است. به طوري 
كه نماينده اهواز در مجلس ش��وراي اسلامي وضعيت رودخانه كارون 
را بحراني مي داند و در اين باره مي گويد: »در برخي نقاط شهري اهواز 
پساب و فاضلاب بيمارستاني از جمله بيمارستان هاي سينا، گلستان 
و امام خميني به رودخانه كارون تخليه مي شود. از طرفي پساب هاي 

نيشكر نيز در محل هايي به اين رودخانه تخليه مي شود.«
جواد كاظم نسب الباجي ادامه مي دهد: »در حال حاضر وضعيت رودخانه 
كارون بحراني است و اگر دستگاه ها و نهادهاي متولي و ذي ربط به ويژه 
اداره كل حفاظت محيط زيست استان نجنبند، با تدوام وضعيت فعلي 

اين رودخانه فاجعه اي جدي در خوزستان رخ مي دهد.«

 كشاورزي وگردشگري مازندران 
چشم به راه سرمايه گذاران 

درحالي كه اين روزها برخي مش�كلات از قبيل خشكسالي موجب 
شده تا برخي استان هاي كشور به شدت از لحاظ اشتغال در بحران 
به سر برند، اما شرايط ويژه و ممتاز مازندران در زمينه رونق كشاورزي 
و دارا بودن اماكن مختلف گردشگري سبب ش�ده است  درصورت 
بهره برداري مناس�ب از اي�ن مواهب اله�ي بتواند علاوه ب�ر ايجاد 
اش�تغال براي مردم منطقه حتي زمينه كار و سرمايه گذاري را براي 
خارج از استان فراهم كند؛ مس�ئله اي كه باعث شد فرماندار ساري 
اعلام كند:»در صورت تمايل به سرمايه گذاري در زمينه كشاورزي 
و گردش�گري دراين شهرس�تان، فرصت هاي خوب�ي را در اختيار 
علاقه مندان در اين بخش ها ق�رار خواهي�م داد.« موضوعي كه در 
صورت فراهم بودن زيرساخت ها مي تواند به شدت موجب رونق كسب 
وكار و شكوفايي بيش از پيش اقتصاد مقاومتي دراين منطقه شود. 

    
شرايط مناسب آب و هوايي در كنار خاك حاصلخيز سبب شده تا استان 
مازندران در زمينه توليدات برخي از محصولات كشاورزي از جمله انواع 
مركبات، برنج، توليدات دامي ، طيور وگل وگياه حرف هاي بسياري براي 
گفتن داشته باشد.  آمارهاي جهاد كشاورزي مازندران نشان مي دهد، بيش 
از ۵۰ نوع محصول متنوع باغي و زراعي در مازندران توليد مي ش��ود،اين 
درحالي اس��ت كه طي چهار ماهه نخس��ت امس��ال، ۶۸ هزار تن انواع 
محصولات كشاورزي به ارزش ۱۰۰ ميليون و ۵2۴ هزار دلار از گمركات 
استان به بازار هاي كشور هاي آذربايجان، عراق، قزاقستان، تركمنستان، 
ازبكستان، افغانس��تان، امارات و روسيه صادر ش��ده است.  رئيس جهاد 
كشاورزی مازندران دراين خصوص به »جوان« مي گويد:»برخلاف برخي 
از استان هاي كشور كه تنها در زمينه يك محصول مستعد هستند، اما اين 
منطقه با تنوعي از محصولات كشاورزي حرف هاي بسياري دراين زمينه 
دارد.« دلاور حيدرپور مي افزايد:»درحال حاضر مازندران در زمينه توليد 
۱۰ محصول رتبه اول تا دهم كشور را به خود اختصاص داده است.« وي با 
اشاره به اين محصولات ادامه مي دهد:»به عنوان مثال، شهرستان بهشهر 
در حوزه دام رتبه هشتم در استان، در زمينه واحدهاي دامداري صنعتي 
رتبه چهارم، در توليد شير رتبه نهم، در حوزه گوشت قرمز رتبه دوازدهم، 
طيور صنعتي رتبه شانزدهم و مرغداري هاي صنعتي و گوشت سفيد رتبه 

هفتم را به خود اختصاص داده است.«
  گردشگري مازندران 

درحالي كه سواحل و مناطق جنگلي مازندران بيشتر در بين گردشگران 
معروف است، اما بايد اعتراف كرد اين دو منطقه تنها گوشه كوچكي از اين 
مناطق ديدني دراستان هستند.  مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي 
و گردش��گري مازندران دراين خصوص به »جوان« می گويد:»مجموعه 
فرهنگي و تاريخي كندلوس، درياچه خزر نبي، پارك جنگلي سي سنگان، 
قلعه پولاد بلده و سلطان، پل خشتي نور، بقعه آقا شاه بانو زاهد و جمشيد كيا 
سلطان، منطقه نور، آبشار آب پري، پارك جنگلي كشپل، فيل سنگي و دهها 
منطقه ديگر ازجمله مناطق مهم گردشگري اين استان به شمار مي روند.« 
دلاور بزرگ نيا مي افزايد: »وجود اين مناطق گردشگري در كنار مكان هاي 
ديگر سبب شده تا بتوان براي سرمايه گذاري و ايجاد اشتغال دراين مكان هاي 
ديدني حرف هاي بسياري زد.« وي با اشاره به سرمايه گذاري ها دراين زمينه 
كه موجب رونق گردشگري در مازندران مي ش��ود ادامه مي دهد:»افتتاح 
يك هتل سه ستاره در شهرستان رامسر و شش رس��توران درجه يك در 
شهرهاي آمل، محمودآباد، بابل، تنكابن، نور و چالوس به مجموعه تأسيسات 
گردشگري استان و ايجاد  فاز دوم پارك آبي و مركز سرگرمي و گردشگري 
در شهر بابل و بهره برداري از سه مجموعه بوم گردي نيز از جمله پروژه هايي 

است كه در دهه فجر امسال به بهره برداري مي رسد.«
   جذب سرمايه گذار براي كشاورزي وگردشگري 

ش��رايط مناس��ب و ويژه رونق كش��اورزي وگردش��گري در اس��تان 
مازندران ازجمل��ه نكات مثبتي اس��ت كه س��رمايه گذاران مي توانند 
دراين زمينه س��رمايه گذاري كنند.  فرماندار س��اري دراين خصوص 
مي گويد:»شهرستان س��اري فرصت هاي خوبي را در زمينه كشاورزي 
و گردشگري در اختيار علاقه مندان به سرمايه گذاري در اين بخش ها 
قرار خواهد داد.« احمد حس��ين زادگان مي افزايد:»از آنجا كه اس��تان 
مازندران در زمينه توليدات محصولات كش��اورزي، باغي، دام و طيور 
حرف هاي بسياري براي گفتن دارد؛ لذا سرمايه گذاران مي توانند دراين 
زمينه اقدام به سرمايه گذاري كنند.« وي ادامه مي دهد:»هرچند اولويت 
سرمايه گذاري با سرمايه گذاري داخلي است، اما خارجيان نيز با رعايت 

برخي شرايط مي توانند دراين زمينه سرمايه گذاري كنند.«

 هرمزگان در صدر جدول 
برخورداري از مدارس فرسوده كشور       
مدي�ركل نوس�ازي، توس�عه و تجهيز     هرمزگان
مدارس هرمزگان با بيان اينكه همزمان 
با دهه مبارك فجر 3 هزار دانش آموز در استان از فضاي آموزشي 
مناسب و استاندارد بهره مند مي شوند گفت: هرمزگان كماكان در 
رده ب�الاي ج�دول برخ�ورداري از مدارس فرس�وده ق�رار دارد. 
نويد احمدي اظهار داشت: طبق برنامه ريزي هاي انجام شده در اين ايام ۱۱۷ 
كلاس درس با هزينه 2۴۰ ميليارد ريال به بهره برداري مي رسد.  وي افزود: 
اين تعداد كلاس درس در قالب ۴۵ طرح آموزشي با زير بناي 22 هزار مترمربع 
در سيريك، قش��م و حاجي آباد به بهره برداري مي رسد.  مديركل نوسازي، 
توسعه و تجهيز مدارس هرمزگان خاطرنش��ان كرد: با بهره برداري از اين 
شمار طرح آموزشي، ۳ هزار دانش آموز در استان از فضاي آموزشي استاندارد 
و ايمن براي تحصيل بهره مند مي شوند.  وي تصريح كرد: استان هرمزگان به 
عنوان يكي از استان هايي كه داراي مدارس فرسوده و تخريبي بالايي است، 
در اولويت برنامه هاي نوسازي مدارس كشور قرار دارد. طبق اعلام مديركل 
آموزش و پرورش هرمزگان براي بازسازي يك هزار و ۶۰۰ كلاس باقي مانده 
به 2۴۰ ميليارد تومان اعتبار نياز است كه از مجموع اعتبارات كشوري تنها 

۱/۵ ميليارد تومان در سال گذشته وصول شده است. 

بر اساس برنامه 10 ساله توسعه كشور، ايران بايد بتواند 11 ميلياردمتر مكعب 
از مصرف آب در بخش كشاورزي را كاهش دهد. كاري كه با وضع موجود و 
كشت محصولات آب بر و نوع آبياري هاي سنتي هرگز محقق نخواهد شد 
مگر اينكه بتوان با توسعه گلخانه ها و جايگزين كردن آن با كشاورزي هاي 
كنوني تغييري در ش�رايط و حفظ منابع آبي ايجاد كرد. البته كارشناسان 

مدعي شده اند فقط با كشت سبزيجات و صيفي جات در گلخانه ها مي توان 
5 ميليار متر مكع�ب از اين مقدار را محقق كرد. در همين راس�تا چند روز 
پيش س�تاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( فاز اول گلخانه هيدروپونيك 
زرنديه س�اوه را در مس�احتي بيش از 5 هكت�ار با ظرفيت تولي�د بيش از 
2هزار تن انواع محصولات و اش�تغالزايي براي بيش از 400 نفر افتتاح كرد. 

محمدرضا سوري ميترا شهبازي

محمدرضا هاديلو
   گزارش يك

اس�تاندار  امنيت�ي  و  سياس�ي  مع�اون 
آذربايجان ش�رقي، تبريز 2018 را آغازي براي 
توسعه صنعت گردشگري اس�تان عنوان كرد. 
رحيم ش��هرتي فر در نخس��تين همايش انجمن 
حرفه اي واحده��اي رفاهي، تفريح��ي و پذيرايي 

گردشگري استان گفت: اين انجمن با فعاليت هاي 
داوطلبانه و مس��تمر خود توانس��ته اس��ت حوزه 
رفاهي و پذيرايي اس��تان را به واسطه ظرفيت ها و 
قابليت هاي خ��ود توس��عه داده و زمينه هاي لازم 
را براي پيش��رفت هاي آتي فراهم كند.  وي تغيير 

ساختار جامعه، افزايش جمعيت، حذف موانع قانوني 
موجود بر س��ر راه فعاليت ها، كم رنگ شدن نقش 
دولت در فعاليت هاي اقتصادي و پررنگ ساختن 
نقش اف��راد و بخش خصوصي را از ش��اخص هاي 
مهم انقلاب صنعتي عنوان كرد كه جوامع اروپايي 

را متحول و ساختار كنوني آن ها را پي ريزي كرده 
است.  اين مسئول ادامه داد: سال 2۰۱۸ براي تبريز 
آغازي دوباره در صنعت گردش��گري است كه به 
واسطه آن مي تواند ظرفيت هاي تاريخي، فرهنگي و 

هنري خود را به جهانيان عرضه كند.

تبريز 2018 آغازي براي توسعه صنعت گردشگري آذربايجان شرقي
   آذربايجان شرقي

88498441سرويس  شهرستان

 كلنگ زني بزرگ ترين مجتمع گردشگري
 شمال غرب كشور در شهرستان خرم دره

كلن�گ اح�داث مجتم�ع تفريحي -    زنجان
گردشگري - ورزشي پارك آبي كسري 
خرم دره در حالي به زمين خورد كه قرار است اين مجتمع در سال 
1400 به بهره برداري برس�د و براي 120 نفر ايجاد اش�تغال نمايد. 
درويش اميري اس��تاندار زنجان در حاشيه مراس��م كلنگ زني مجتمع 
تفريحي- گردشگري- ورزشي و پارك آبي كسري شهرستان خرم دره كه 
با اعتبار و سرمايه گذاري ۱۵۰ميليارد ريال قرار است با اشتغالزايي براي 
۱2۰ نفر در سال ۱۴۰۰به بهره برداري برسد گفت: بايد به فضاهاي خدماتي 
مورد نياز مردم استان توجه كرد، مديريت استان حمايت جدي از توسعه 
فضاهاي خدماتي مورد نياز مردم دارد.  وي ادامه داد: طي سال هاي گذشته، 
توفيق چنداني در توسعه بخش خدمات استان حاصل نشده است.  اميري 
تأكيد كرد: براي تأمين رفاه و آسايش مردم بايد نسبت به تأمين فضاهاي 
مشابه اين پروژه در شهرهاي استان اقدام شود و فضاهاي خدماتي مورد 
نياز مردم، تأمين گردد.  وي تصريح كرد: مردم نياز به شادي و تفريح دارند، 
مردم در جامعه، بايد شاد زندگي كنند و ساخت پروژه هاي اينچنيني براي 
تأمين نش��اط اجتماعي مردم و تأمين رفاه آنها ضروري بوده و بايد مورد 
حمايت تمامي مديران استاني و شهرستاني قرار گيرد.  مهندس درويش 
اميري حمايت از بخش خصوصي براي ساخت فضاهاي خدماتي در استان 
را ضروري دانست و گفت: تمام توان مديريتي و اداري استان بايد در خدمت 
بخش خصوصي به منظور ايجاد زمينه مناسب جهت حضور سرمايه گذاران 

در پروژه هاي مختلف شهري باشد.


